
پس از چند سال توقف پرتاب ماهواره ، هم اكنون 
نه تنها ماهواره هاي ساخت نخبگان دانشگاهي 
آماده ارسالند؛ بلكه فناوري هاي نويني هم به 
دس�ت آمده كه حاصل كار دانشمندان جوان 
ايراني اس�ت؛ گذر از ماهواره ه�اي تحقيقاتي 
ب�ه ماهواره هاي م�دار عملياتي. كيوب س�ت  
)CubeSat(  يا ماهواره مكعبي نوعي ماهواره 
كوچك و متش�كل از واحدهاي مكعبي  شكل 
است كه قابليت قرار گرفتن درون يك خشاب 
و يكپارچه سازي با سامانه پرتابگر و قرار گرفتن 
در مدار را دارد. از س�ال گذشته دانشگاه هاي 
مالك اش�تر، خواجه نصير، شريف، اميركبير و 
علم و صنعت به اين تكنولوژي دست يافته اند. 
ماهواره ب��ر سيم��رغ در نخستي��ن مأموريتش 
ماهواره پيام دانشگاه پلي تكني��ك را به زودي در 
ارتفاع 500 كيلومت��ري )100 كيلومتر بالاتر از 
ايستگاه فضايي بين المللي( قرار مي دهد. سيمرغ 
پ��س از چندين مرحله تقويت اكن��ون به نيروي 
پيش برنده اي به ميزان 178 تن دست يافته است. 

 دوستي، پيام و ناهيد در راه فضا
ماه��واره »پي��ام«، ماه��واره سنجش��ي دانشگاه 
اميركبير با دقت 40 متر اس��ت كه به عنوان اولين 
ماهواره عمليات��ي ايران قرار اس��ت در مدار بالاي 
500 كيلومتري زمين قرار گيرد. اين ماهواره دوسال 
ماندگاري در مدار زمين خواهد داشت. اين درحالي 
است كه تاكنون كشورمان ماهواره هاي تحقيقاتي 
را در مدار تحقيقاتي زير 500 كيلومتر و با طول عمر 

يك ماه تا 45 روز ارسال مي كرده است. 
ماهواره دوستي كه ماهواره دانشگاه شريف است، 
مرحله سازگاري با پرتابگر را طي كرده و آماده پرتاب 
است و مراحل اخذ مج��وز را طي مي كند. ماهواره 
مخابراتي ناهيد هم كه ديگر پ��روژه دانشگاه پلي 
تكنيك است كامل شده و در حال طي فرايندهاي 
سازگاري با پرتابگر اس��ت. پيشرفته ترين ماهواره 
دانشگاهي اما ماهواره ظفر دانشگاه علم و صنعت 
است كه اوايل سال آينده تحويل كارفرما مي شود.  
مسئول ماهواره پيام دانشگاه صنعتي اميركبير با 
بيان اينكه ماهواره پيام داراي سه مأموريت كاملًا 
مشخص و علم��ي است، گف��ت: »عكسبرداري از 
روي زمين با رزولويشن 40 متر با كاربرد كشاورزي 

و محيط زيستي، ذخيره و ارسال اطلاعات و بررسي 
تشعشعات فضايي از كاربردهاي آن است.«

سيد مصطفي صفوي با اشاره به چهار دوربين اين 
ماهواره افزود: »براي آماده سازي اين ماهواره 1۶ نفر 
از اساتي��د دانشكده هاي هوا فض��ا، مهندسي برق، 
مهندس��ي كامپيوتر و مهندس��ي مكانيك حضور 
فعال داشته ان��د. وزن اين ماه��واره 110 كيلوگرم 
است و در مدار 500 كيلومتري از سطح زمين قرار 

خواهد گرفت.«

 تخصص ظفر در عكسبرداري
كاليبراسيون نهايي سنسور ها و عملگر هاي تعيين 
كنترل وضعيت اين ماهواره نيز انجام شده و بعد 
از انجام اين تست ها، تست هاي تجميعي ماهواره، 
تست هاي يكپارچ��ه ماهواره انج��ام و پس از آن 

تحويل نهايي به كارفرما صورت مي گيرد. 
ماه��واره ظف��ر ام��ا توانايي ه��اي بالات��ري هم 
دارد. رئيس دانشگ��اه علم و صنعت ب��ا اشاره به 
ويژگي هاي منحص��ر به فرد ماه��واره ظفر خبر 

داده كه اين ماهواره »قابليت عكسبرداري رنگي 
با قدرت تفكي��ك از 80 مت��ر را دارد.« بنابراين 
مي توان از آن در بحث عكسبرداري از زمين هاي 
كشاورزي و فضا ه��اي خاص استف��اده كرد.  به 
گفته جبار علي ذاك��ري، ماه��واره ظفر نسبت 
ب��ه ماهواره هاي قبلي دانشگاه عل��م و صنعت  از 
دقت مناسب تري برخ��وردار است و بدون شك 
اين ماه��واره كاربرد هاي مديريت��ي براي دولت 
خواهد داشت و علاوه بر جهاد كشاورزي به حوزه 

هواشناسي هم كمك مي كند.
 شركت هاي دانش بنيان هم فعال  هستند

در بودجه امسال 570 ميلي��ارد تومان اعتبار براي 
بخش فضا در نظر گرفته شده بود. طبق برنامه ششم 
بايد 3هزار و ۶00 ميليارد تومان در بخش فضايي 
سرمايه گذاري ش��ود كه ۹00 ميلي��ارد تومان به 
سرمايه گذار بخش خصوصي اختصاص دارد.  امسال 
پنج اولويت در حوزه هوا فضا وجود داشت كه شامل 
حوزه كش��اورزي، محيط زيس��ت، مديريت بلايا، 
خدمات شهري و هواشناسي مي شد كه تيم هايي 
براي تشكيل استارت آپ هم در اين حوزه ها فعاليت 
مي كنند.  در حال حاضربيش از 100 شركت دانش 
بنيان در بخش هاي پايين دستي و 30 شركت دانش 
بنيان دانشگاهي در بخ��ش بالادستي حوزه فضا 
ايجاد شده است.  ضمن اينكه دو پروژه مهم در بين 
نخبگان دانشگاهي به موازات هم در جريان است. 
ساخت ماهواره هاي كيوب ست كه دانشجويان را 
با تكنولوژي ساخت اين ماهواره ها آشنا مي كند و 
منظومه كردن ماهواره ها كه دانشجويان از طريق 

آن عملًا وارد توسعه زيرساخت ها شوند. 
 تثبيت چرخه فناوري فضايي

براي توسع��ه زيرساخت هاي فضاي��ي در كشور 
يك برنامه 10 ساله از س��ال 85 تا ۹4 تدوين شد 
كه در اين 10 سال فناوري ه��اي فضايي توسعه 
يافت. در برنامه دوم كه تا سال 1404 ادامه دارد، 
دانشگاهيان بر توسعه و تثبيت صنعت فضايي و 
ساخت ماهواره هاي عمليات��ي و قرار دادن آن در 
مدار متمركز مي شوند.  صنعت فضايي در دو دهه 
گذشته براساس اتكا به متخصصان بومي طراحي 
شده و مهم تري��ن اولويت كشورم��ان در برنامه 
10 ساله دوم تثبيت چرخه فناوري فضايي است. 
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ورود به 8۵ درصد ظرفيت دانشگاه ها در سال 98 نيازي به شركت در كنكور و تحمل اضطراب هاي طاقت فرسا ندارد

گام اول حذف کنکور در دقیقه90

ماهواره هاي بومي در صف پرتاب با سيمرغ
دانشگاه هاي ايراني به فناوري »ماهواره مكعبي« دست يافتند

وزي�ر آم�وزش و 

نيره ساري
پرورش توييت زد:   گزارش  2

خداحافظ كنكور ! 
غول كنكور آن طور كه بطحايي خبر مي دهد قرار 
است از امسال به خاك بنشيند. حذف اين صنعت 
نيم قرني به سادگي ممكن نيست؛ به همين دليل 
هم اجراي تصميمي كه آقاي بطحايي خبرش را 
داده ممكن است حواشي اي هم به دنبال داشته 
باشد، اما اصل اين اقدام صحيح و لازم است. بهتر 
بود اجرايي شدن گام اول حذف كنكور از كنكور 99 
آغاز مي ش�د چون دانش آموزان بسياري خود را 
براي كنكور پيش رو كه حدود 6 ماه ديگر برگزار 
مي شود آماده كرده اند و با اين خبر برنامه ريزي آنها 
به هم مي ريزد. به هر حال طب�ق خبري كه وزير 
آموزش و پرورش رس�انه  اي كرده و س�اير اخبار 
منتشر شده پس از آن، كنكور 98 براي 1۵ درصد 
از رش�ته محل ها برگزار خواهد شد و 8۵ درصد 

مابقي بدون كنكور دانشجو خواهند پذيرفت. 
كنكور و حذف آن چند سالي مي شود كه به عنوان 
يكي از دغدغه ه��اي ثابت جامعه و آم��وزش عالي 
محسوب مي شود. همواره ه��م محوريت تصميم و 
گفته هاي آموزش و پرورش و وزارت علوم به اين مهم 
خلاصه مي شد كه با انديشيدن تدابير خاص، اثر رواني 

و اجتماعي كنكور را كاهش دهند. 
 خداحافظ كنكور

بالاخره كنكور حذف ش��د. سياست هاي دقيقه نود 
دولتي ها منجر به خروجي تويي��ت وزير آموزش و 
پروش شد تا دو روز پيش ذيل مطلبي در توييتر خود 

هشتگ بزند »خداحافظ كنكور! « 
روز چهارشنبه بود كه سيدمحم��د بطحايي، وزير 
آموزش و پرورش در صفحه توييترش نوشت: »جلسه 
تعيين تكليف نهايي كنكور س��ال آينده برگزار شد. 
ورود به 85 درصد ظرفيت دانشگاه ها نيازي به شركت 
در كنكور و تحمل اضطراب هاي طاقت فرسا ندارد و 
صرفاً سوابق تحصيلي ملاك عمل است. از همراهي 
وزارت علوم براي اين موفقيت متشكرم. خداحافظ 

كنكور!«
 تدوين آيين نامه به زودي 

اين تويي��ت ف��رداي آن روز به تأييد مش��اور عالي 
رئيس سازمان سنجش آموزش كشور رسيد و گفت 
»آيين نامه اجرايي مصوبه پذيرش حداقل 85 درصد 
كنكوري ه��ا براساس سوابق تحصيلي ب��ه زودي از 
سوي سازمان سنجش منتشر مي شود.«  طبق آنچه 
حسين توكلي اعلام ك��رده است: براساس مصوبات 
چهاردهمين شوراي سنج��ش و پذيرش دانشجو 
مورخ 14 آبان ماه در رابطه با آزمون سراسري سال ۹8 
مقرر شده است كه براي پذيرش دانشجو در رشته هاي 

تحصيلي با آزمون در آزمون سراسري سال ۹8 ميزان 
تأثير سوابق تحصيلي حداكث��ر 30 درصد و با تأثير 
مثبت بر اساس ضوابط من��درج در قسمت هاي الف 
و ب بن��د يك اين مصوب��ه است. همچني��ن بر اين 
اساس حداقل 85 درصد ظرفيت پذيرش دانشجو در 
دانشگاه ها، مراكز و مؤسسات آموزش عالي كشور از 
سال ۹8 به بعد صرفاً بر اساس سوابق تحصيلي و خارج 
از فرآيند آزمون سراس��ري انجام مي شود.  پيشتر از 
اين هم شنيده ها حكايت از اين داشت كه در سال ۹۹ 
پذيرش دانشجو قطعاً ب��دون برگزاري كنكور انجام 
مي  گيرد، اما ظاهراً گام اول تلاش ها براي حذف كنكور 

نتيجه داده و اين تصميم در پايان سال ۹7 رسانه اي 
شده است.  طبق آنچه معاون آموزشي وزارت علوم هم 
گفته بود طراحي فاز اول حذف كنكور براي رشته هاي 
كم متقاضي قرار بود در سال ۹8 صورت گيرد. مجتبي 
شريعتي نياسر تيرماه امسال گفته بود: »رشته هاي 
پرمتقاضي به دليل وجود رقابت سنگين در آنها ممكن 
است كه تا مدت ها در قالب كنكور دانشجو پذيرش 
كنند، هر چند كه در رشته هاي پرمتقاضي نيز مي توان 

به تدريج پذيرش را به دانشگاه ها واگذار كرد.« 
 تصميم دقيقه نودي

گفتني است با توجه به اينكه آموزش  و پرورش براي 
ايجاد بانك سوابق تحصيلي به ايجاد زيرساخت هاي 
مناسب نياز داشت، ق��رار بر اين بود ك��ه كنكور در 
سال ۹8 برگزار شود و براي سال ۹۹ اين تصميم نهايي 
شود. هر چند كه بايد گفت اين تصمي��م گام اول و 
مثبت در جهت حذف غول كنك��ور است اما تلخي 
ماجرا، استرس حاصل از اين تصميم براي داوطلبان 
كنكور امسال است كه نظرات آنان ذيل توييت منتشر 
شده وزير آم��وزش و پرورش گ��واه اين گفته است. 
داوطلباني ك��ه معتقد هستند ب��ا برنامه ريزي هاي 
انجام شده تا كن��ون نيمي از اي��ن راه را طي كرده و 
اهداف ترسيم شده خود را مطابق با آنچه كه تاكنون 
بوده پياده ساخته اند. ل��ذا چنين تصميمي با مبهم 
بودن ابعاد آن اعم از اينكه اين 15 درصد شامل كدام 
رشته ها و دانشگاه ها مي ش��ود، باعث شده تا عده اي 
از دانش آموزان و خانواده هايشان استرس جديدي 
را متحمل شون��د. به هر حال ح��ذف كنكور از يك 
جايي و ي��ك روزي بايد آغاز مي ش��د.  يكي ديگر از 
انتقادات مطرح به اين تصميم اين است كه صنعت 
و مافياي شكل گرفته حول كنك��ور، از اين پس دور 
و بر همين 15 درصدي خواهد گشت كه قرار است 
برايش همچنان كنكور برگزار شود؛ چه بسا استرس و 
مافيا حول اين 15 درصد بيشتر از قبل هم باشد. تدبير 
سازوكاري براي كاهش مفاسد اجراي تصميم جديد 
حذف گام به گام كنكور، لازمه و تكميل كننده توييت 

خداحافظ كنكور آقاي وزير است. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

  فؤاد ايزدي توييت ك�رد: كارمندان دولت: پ��ول خريد غذا و 
دارو نداريم. قسط وام ها هم عقب افت��اده، زباله ها جمع آوري نشده. 
توالت هاي عمومي هم قابل استفاده نيس��ت و گوشه و كنار خيابون 
مدفوع انسان ديده ميشه، گ��زارش CNN از دوهفته تعطيلي دولت 
امريكا. چرا ه��ر وقت فش��ار را روي ايران زي��اد مي كنند، مشكلات 

خودشون زيادتر ميشه ؟

  يك كاربر توييت كرد: موفقيت نسبي و اعتماد و استقبال گسترده 
مردم از سرويس هاي داخلي چون آپارات، كافه بازار، روبيكا، ديجي كالا، 
تپسي، اسنپ فود و... كه اطلاعات گسترده اي از مردم را در اختيار دارند، 
ثابت مي كند كه جايگزيني خدمات داخلي به جاي تلگرام و اينستاگرام 

و... نيز با استقبال و اعتماد مردم همراه خواهد بود.

  س�يد حامد وزيري توييت ك�رد: قاعده اي ك��ه خداوند متعال 
براي انتخاب مسئول در قرآن مشخص ميكنه، اينه: سوره يوسف: اني 
حفيظ عليم. يعني هم تعهد و هم تخصص. جفتش رو كنار هم ميذاره. 
بعد از 40 سال به نظرم ديگه كافيه ك��ه هنوز انسان هاي حتي متعهد 
غيرمتخصص بيان سر كار. در اين زمينه ني��رو يا كم داريم يا شناخته 

شده نيستن. 

  اش�كان بكيار با انتش�ار اين عكس توييت زد: فضاي جامعه 
بايد به سمتي برود كه مسئولان در بين مردم باشن و مردم بفهمن كه 
فرقي بين مردم و مسئولان نيست و چه بهتر اين شروع از نماز جمعه ها 
باشه!حضور آقاي حجازي، مسئول دفتر رهبري طبق روال حضور هر 

هفتشون در صف مردم عادي.

  حسين دليريان با انتش�ار اين عكس توييت كرد: در حاشيه 
نماز جمعه امروز )ديروز( تهران.

  محمد مهدي عبداللهي توييت زد: نكند »نرده« ميان تو و مردم 
باشد دردِ دل ها پسِ اين فاصله ها گُم باشد...  باخبر شديم حجت الاسلام 
على اكبرى عزيز گفتند:»شرط حضورشان در نماز اين است كه نرده 
رديف دوم را بردارند« اى كاش نرده رديف اول هم برداشته شود تا همه 

مسئولان عزيز در كنار مردم باشند.

  سميرا با انتشار اين عكس توييت كرد: ببينيد با چه شئ هاي 
كوچيكي ميتونيم باعث مرگ پرندگان شيم!

   احسان سالمي با انتشار اين عكس توييت كرد: شايد باورتون 
نشه ولي اين پوست��ر مهم ترين جشنواره سينماي��ي كشور در جشن 
40 سالگي پيروزي انقلاب  اسلامي است!پوست��ري كه بيشتر آدم رو 
ياد نقاشي هاي ارسالي براي برنامه ه��اي تلويزيوني كودكان ميندازه. 
پ. ن: خب بچه هاي عزيز كامبيز 5 ساله از تهران اين نقاشي رو برامون 

فرستاده، آفرين كامبيز جان.

  زهرا هاب توييت كرد: مردم انگليس هم سالي حدود 174 يورو 
بايد پول بدن تا تلويزيون ببينن. ول��ي اينقدر ملكه اليزابت مهربونه 
كه بي بي سي، من و تو و اينترنشنال رو رايگ��ان گذاشته از لندن ما 

ببينيم!

  سيد مهتاب با انتشار اين عكس توييت كرد: گازگرفتگي 
1۲  دانش آموز مدرسه اي در  تبريز، بخاري گ��ازي در كتابخانه  
مدرسه اي در تبري��ز حادثه ساز ش��د. در اين حادث��ه 10 نفر از 
دانش آموزان توس��ط اورژانس سرپايي درمان ش��ده و دو نفر به 

بيمارستان انتقال يافتند... 

زهرا چيذري 

  دبيركل ش��وراي عالي آموزش و پ��رورش گفت: هن��وز تصميم 
جديدي براي آزمون ورودي مدارس تيزهوشان گرفته نشده، وزارت 
آموزش و پرورش بايد بررسي هاي��ش را در اين خصوص انجام دهد و 

به ما ارائه كند. 
 رئيس كميسيون حمل ونقل شوراي شهر به موضوع طرح ترافيك 
اشاره كرد و گفت: ما مدام به مديريت شهري گفتيم كه زيرساخت ها 
براي اجراي اين طرح فراهم نيست و كار را به تعويق بيندازند؛ اما آنها 

قبول نكردند و درآمد طرح ترافيك به نصف رسيد. 
 معاون امور توانبخشي سازمان بهزيستي كشور گفت: اختلاف آمار 
بين سازمان برنام��ه و بودجه و بهزيستي وج��ود دارد و باعث مي شود 

نتوانيم نرخ جديد يارانه اين مراكز را محاسبه كنيم. 
  رئيس پليس پيشگيري ناجا با اشاره ب��ه هدف گذاري پليس براي 
تجهيز 40 هزار البسه پليس به دوربين گفت: 87 درصد مردم از عملكرد 

پليس پيشگيري رضايت دارند. 
  مديرعامل سازمان تاكسيراني شهر تهران گفت: در حال حاضر در 
تهران 18 هزار ناوگان فرسوده وجود دارد و از سال گذشته ارائه خودرو 

محدود و تقريباً متوقف شده است. 
  مديركل اجتماعي صندوق بازنشستگي كشوري گفت: طبق مصوبه 
مهرماه امسال دولت، مسئوليت بيم��ه تكميلي درمان بازنشستگان و 

شاغلان ايثارگر برعهده دستگاه هاي اجرايي مربوطه است. 
  رئيس سازمان مدارس غيردولتي و مشاركت  هاي مردمي درباره بافت 
فرسوده برخي مدارس غيردولتي گفت: تأييديه استحكام بنا و استاندارد 
فضا در اختيار نوسازي مدارس است و اگر فضايي مورد تأييد نيست بايد 

تذكر داده و برخورد شود. 

وزير بهداشت
از قطار کابينه پياده شد

استعفاي دكتر سيد حسن قاضي زاده هاشمي، وزير بهداشت دولت يازدهم 
و دوازدهم از سوي رئيس جمهور پذيرفته شد! درست در شرايطي كه آقاي 
وزير ضمن استعفايش همچنان در وزارتخانه حاضر مي شد و حتي برنامه 
سفرهاي استاني اش را هم پي مي گرفت. حتي مي توان گفت آقاي وزير اين 
روزهاي آخر پركارتر هم شده بود و خيلي عادي درست شبيه افرادي كه 

برنامه هايي بلند مدت براي خود تدارك ديده اند.  
 البته چنين حركت هايي پيش از اين نيز از دكتر هاشمي ديده شده است. 
وي گاهي وقت ها به نقاط محروم مي رفت تا در كارنامه اش به جز درمان 
چشم مشهورترين رجال سياسي كشور، تصاويري از حركت هاي جهادي 
براي درمان چشم مردم مناطق محروم نيز قاب گرفته شود. همچنان كه 
گاهي وقت ها چند تصوي��ر از حضور آقاي وزي��ر در دوران دفاع مقدس و 
پشت جبهه در فضاي مج��ازي و رسانه هاي وزارت بهداشت منتشر شده 
بود. حالا اما انتظار مي رود هاشمي كه كم و بيش به عنوان وزير دوربيني 
كابينه يازده��م و دوازدهم شناخته مي شد بي��ش از گذشته در كارهاي 
خير و عام المنفعه حضور يابد. براي پوشش رسانه اي چنين حركاتي هم 
مي تواند روي رسانه هايي كه در دوران وزارتش ايجاد كرده بود حساب باز 
كند.  سلسله مراكز درماني و بيمارستان هاي چشم پزشكي نور هم آنقدر 
درمان عايد وزير سابق مي كند تا نگران تأمين هزينه هاي ورود به رقابت هاي 
انتخاباتي سال 1400 را نداشته باشد. پي��اده شدن وزير بهداشت از قطار 
كابينه دوازدهم در ميانه راه و درست در شرايطي كه انتقادات به عملكرد 
دولت بالا گرفته است با وجود تمام حاشيه هايي كه مي تواند پيرامون آقاي 
وزير ايجاد كند، اما مي تواند از او يك قهرمان هم  بسازد. به خصوص اينكه در 
نامه استعفا كه بعد از پذيرش دكتر حسن روحاني رسانه اي شد »ناهماهنگي  
و خلف وعده هاي مكرر مديريت سازمان برنامه و بودجه« به عنوان علت 
اصلي كناره گيري آقاي وزير عنوان شده اس��ت. اين به معناي رو در رويي 
هاشمي با نوبخت رئيس سازمان برنام��ه و بودجه و معاون رئيس جمهور 
قلمداد مي شود و بازنمايي كارشكني ه��اي اين سازمان در تحقق بودجه 
مورد نياز براي سلامت مردم با فضاسازي رسانه اي از آقاي وزير يك قهرمان 
خواهد ساخت؛ قهرماني كه نه ب��راي منافع خودش بلكه براي »استيفاي 
حقوق مردم« از كرسي ق��درت پايين آمده و حالا ه��م در راه خدمت به 
مردم گام بر مي دارد.  آن سوي ماجرا هم ساكت ننشسته اند و به ارائه آمار و 
ارقام روي آورده و مهره هاي شطرنج رسانه اي خود را مي چينند. نمونه اش 
اظهارات محمد باقر نوبخت در حاشيه جلسه هيئت دولت و رسانه اي كردن 
ماجراي 3 هزار ميلياردي كه ظاهراً دست آقاي وزير است؛ »3 هزار ميليارد 
تومان از محل بودجه هاي عمراني به صورت علي الحساب برداشت و براي 
پرداخت بدهي هاي وزارت بهداشت پرداخت شده است كه بايد بازگردانده 

شود و ما در اين زمينه به هيچ وجه عقب نشيني نمي كنيم.«

عليرضا سزاوار
  گزارش  یک

2خبر خوش از رفتار مسئولان
از آيت الله طالقانى پرسيدند كه چرا در مجلس روى صندلى نمي نشيند؟ در 
پاسخ گفت: كسي كه روي صندلي راحت نشست نمي تواند قانوني بنويسد 

كه به درد روي زمين نشستگان بخورد... !
روز گذشته خبر حضور صميمي امام جمعه جديد تهران بين نمازگزاران 
و برگشت از نماز همراه ساير مردم يادآور هم��ان زمين نشستن مرحوم 
طالقاني بود.  برداشته شدن نرده هاي نماز جمعه ميان مردم و مسئولان و 
حضور نخست امام جمعه جوان شهر تهران ميان نمازگزاران جزو خبرهاي 
خوبي بود كه فضاي مجازي را تا حدي درگير خود كرد. تصاويري كه از ورود 
بدون محافظ و تشريفات امام جمعه جديد تهران به مصلاي نماز جمعه 
دست به دست مي شد و نشان مي داد حجت الاسلام »حاج علي اكبري« در 
اولين حضور خود از در ورودي نمازگزاران وارد شبستان نمازجمعه تهران 
شده است.  خطيب نمازجمعه تهران درباره حذف نرده ها، خود اين گونه 
توضيح داد كه ظاهراً وي از ستاد برگزاري نماز جمعه خواهش كرده تا دو 
رديف از ميله هاي نماز جمعه برداشته شود. به دنبال اين سخنان نيز تأكيد 
جالبي داشت مبني بر اينكه »اميدوارم هم فاصله ظاهري و هم واقعي بين 

مسئولان و مردم برداشته شود.« 
اين خبرهاي خوب توأم با تصاوير خوشحال كننده در حالي است كه هفته 
گذشته نيز مشابه چنين اخباري را باز هم شنيديم، يكبار با حضور دادستان 
كل كشور ميان كسبه بازار و نشستن پاي درد دل آنها و پس از آن حضور 
بي واسطه وي ميان دانشجويان علوم و تحقيقات كه متأثر از حادثه تلخ فوت 
همكلاسي هاي خود بودند.  شايد برخي  بگويند وجود چنين محافظت ها 
و نرده هايي به دلايل امنيتي واجب است، اما واضح است كه در سايه امنيت 
موجود در كشورمان قريب به همه مسئ��ولان نيازي به داشتن محافظ يا 
پناه گرفتن ذيل چنين نرده هايي را ندارند؛ اتفاقي كه در شرايط نامساعدتر 
امنيتي نظير اوايل انقلاب هم رخ داد.  اين نكته را هم نبايد نانوشته گذاشت 
كه برداشته شدن نرده هاي نماز جمعه را نمي توان به نشانه مستقيم كم 
شدن فاصله مردم و مسئولان تفسير كرد، بلكه اي��ن فاصله وقتي از بين 
مي رود كه مسئولان كاملًا در بطن جامعه زندگي و خود و خانواده هايشان 

همه مسائل و مشكلات مردم را با تمام وجود لمس كنند. 
مردم ما با چنين خبرهايي حداقل ابراز خرسندي مي كنند و مسئولان را 
تافته جدا بافته نمي دانند. شايد مردم ما بيشتر از گراني و معضلات اجتماعي 
و اقتصادي از همي��ن احساس تبعيض، تفاوت و جدا ب��ودن مسئولان از 
خودشان ناراحت هستند. قطع��اً مردم دوست دارن��د مابقي نرده ها هم 

برداشته شود و اين يعني بازگشت به اصالت انقلاب. 

گندم زماني

ادامه از صفحه اول
مديرعامل انجمن مراك��ز بهبودي اقامتي استان 
تهران با هشدار تعطيلي به مراكز داراي مجوزي 
كه نتوانند با پروتكل هاي جديد سازمان بهزيستي 
كار خود را تنظيم كنند، خاطر نشان مي كند: مراكز 
غير مجاز ترك اعتياد توسط افراد قانون گريز اداره 
مي شود. يك مركز غير مجاز ترك اعتياد مي تواند 
بدون توجه به قوانين موجود تعداد بسيار بيشتري 
از معتادان را در مركز خود تحت درمان قرار دهد.  
دولتي با بيان اينكه مرك��ز غير مجاز ترك اعتياد 

مي تواند هزينه هاي بسيار بيشتري را نسبت به يك 
مركز مجاز از فرد تحت درمان اخذ كند، مي افزايد: 
تعطيلي ه��ر چه بيشتر مراك��ز غير مجاز درماني 
اعتياد با مشاركت مردم امكان پذير است؛چراكه 
سازمان بهزيست��ي بدون وج��ود شكايت، اجازه 
ورود به مراكز درماني غيرمجاز را ندارد.  مجتبي 
ناجي، معاون پيشگيري بهزيستي استان اصفهان 
هم مي گويد: نيمي از مراكز ترك اعتياد اين استان، 
پروانه فعالي��ت و استاندارده��اي لازم و شرايط 

استاندارد تمديد را براي ادامه فعاليت ندارد. 

 خشونت راهكار ترك نيست
رؤيا نوري، محقق و مدرس ح��وزه اعتياد نيز با 
اشاره به اينكه رفتار خشونت آميز نمي تواند فرد 
را از انجام كاري ب��از دارد، تأكيد مي كند: بدون 
شك مقابله با بيماري اعتياد را نمي توان از مسير 
خشونت و اعمال خشونت ب��ار پيگيري و درمان 
كرد.  اين جامعه شناس با اش��اره به اينكه اعتياد 
در اي��ران تعاري��ف مختلف��ي دارد، گفت: وجود 
تعريف هاي گوناگون از معضل اعتياد در كشور، 
 مانعي در زمينه ايجاد يك راهبرد مشخص براي 

رفع اي��ن معضل براي درمانگ��ران و مقابله گران 
است.   وي با بيان اينكه مشخص نبودن مرز جرم 
و بيماري در معضل اعتياد مي تواند از جمله موارد 
مبه��م و سردرگم كننده در اين ح��وزه باشد كه 
به عدم رفع اين معضل كم��ك مي كند، تصريح 
مي كن��د: اگر تمام��ي سازمان ه��اي مسئول در 
حوزه اعتياد با يك تعريف مشخص و هماهنگي و 
پيوستگي در اين حوزه اقدامات مشتركي را انجام 
دهند، فرصت فعاليت از نهادهاي غير مجاز در اين 

حوزه سلب خواهد شد. 

مراکز ترك اعتیاد بدون مجوز دو برابر مجوز دارها!


